

HSE University in St. Petersburg | НИУ ВШЭ – Санкт-Петербург

St. Petersburg School of Social Sciences and Area Studies | Санкт-Петербургская школа социальных наук  
и востоковедения



## **St. Petersburg International Conference on Inequality and Diversity**

**Санкт-Петербургская международная  
конференция по неравенству и многообразию**

**IDC – 2021**

**11–13 November 2021 | 11–13 ноября 2021**

## CONFERENCE OVERVIEW

<b>11.11</b>	<b>Main Room</b>	<b>Room A</b>	<b>Room B</b>	<b>Room C</b>	<b>Room D</b>
10:30 – 11:00	Opening Ceremony [ENG]				
11:05 – 13:00		<b>1A</b> Youth Forum - A [ENG]	<b>1B</b> Молодежный форум - В [RUS]	<b>1C</b> Youth Forum – C [ENG]	
13:05	Lunch Break				
14:05 – 16:00		<b>2A</b> Academic and Educational Policies [ENG]	<b>2B</b> Неравенство регионов и эффективность региональных политик [RUS]	<b>2C</b> Situating gender equality and diversity in Japan: A legal and socio-economic discussion [ENG]	<b>2D</b> Институциональный дизайн и региональная политика [RUS]
16:05 – 18:00			<b>3B</b> Собрание российского отделения RSA [RUS]	<b>3C</b> Youth on the Go [ENG]	<b>3D</b> Roundtable Discussion “Breaking the vicious circle of corruption and inequality” [ENG]

<b>12.11</b>	<b>Room A</b>	<b>Room B</b>	<b>Room C</b>	<b>Room D</b>	<b>Room E</b>
10:00 – 12:00	<b>4A</b> Образовательная политика и неравенство – 1 [RUS]	<b>4B</b> Roundtable Discussion “European and Russian Response to Pandemic 2020 / 2021” [ENG]  [Hybrid Format] Room 201	<b>4C</b> Welfare and Healthcare Policies [ENG]	<b>4D</b> Неравенство и справедливость: теоретические аспекты [RUS]	
12:05 – 14:00	<b>5A</b> Неравенство в образовании: Pro et Contra [RUS]  [Гибридный формат]  Ауд. 201	<b>5B</b> The Challenges of the Pandemic [ENG]	<b>5C</b> Здравоохранение и доступная среда [RUS]	<b>5D</b> Региональное измерение социальной политики в России [RUS]	<b>5E</b> Diversity and Inequality in Europe [ENG]
14:00	Lunch Break				
15:05 – 17:00		<b>6B</b> How Russia Fits into Global Processes: Political Participation, Urban Protests, Regional Responses to Pandemic [ENG]	<b>6C</b> Diversity in Online Communication [ENG]	<b>6D</b> Экспертный круглый стол «Развитие женского лидерства и вовлечение молодежи в развитие бизнеса и промышленности»	<b>6E</b> Круглый стол «Культура и неравенство: взгляд из России и Европы»  [Гибридный формат] Ауд. 201

				<b>[Гибридный формат] Ауд. 402</b>	
17:05 – 19:00	<b>7A</b> Образование и рынок труда [RUS]	<b>7B</b> Shared Neighborhoods and Borderlands in the Post-Soviet Area [ENG]	<b>7C</b> Roundtable Discussion “Online Communication, Post-Truth and Polarization” [ENG]	<b>7D</b> Author Meets Critics: <i>The Closure of the International System: How Institutions Create Political Equalities and Hierarchies</i> by Lora Anne Viola	

<b>13.11</b>	<b>Main Room</b>	<b>Room A</b>	<b>Room B</b>	<b>Room C</b>
10:00 – 12:00		<b>8A</b> Multiculturalism, Inclusion and Integration – 1 [ENG]	<b>8B</b> Лидерство, глобальная политика и экономическое развитие [RUS]	<b>8C. The Challenges of Integration and Globalization</b> [ENG]
12:05 – 14:00		<b>9A</b> Круглый стол «Как положение незащищенных групп может быть улучшено через третью миссию университета»	<b>9B</b> Political Dynamics in Russia [ENG]	
14:00 – 15:00	Lunch Break			
15:05 – 17:00		<b>10A</b> Multiculturalism, Inclusion and Integration – 2 [ENG]	<b>10B</b> Неравенство в социальной политике [RUS]	<b>10C</b> The Internet and the Public Sphere [ENG]
17:05 – 19:00				<b>11C</b> Digital Divide and Digital Transformation [ENG]

## CONFERENCE SESSIONS

**11 November 2021 (Thursday)**

### **Session 1. 11:05 – 13:00**

<b>11 November</b> <b>11:00 – 13:00</b>	<b>1-A. Youth Forum [ENG]</b> <b>Moderator: Denis STREMOUKHOV, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Justice But not for All: The Analysis of Legal Aid Reforms, Their Effects &amp; Media Coverage in the United Kingdom since 2010</b>	
Nikita SIDOROV	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>The Influence of the Attitude Towards Corruption on the Level of Trust between Agents</b>	
Maxim MOZOLYUK	HSE, Moscow, Russia
Philipp CHAPKOVSKY	HSE, Moscow, Russia
<b>A Multi-Scale Approach to the Study of Spatial Inequality of Income Distribution in Latin America</b>	
Anton GLADKIY	Moscow State University, Russia
<b>China's Digital Diplomacy towards Russia: Strategy and Mechanisms</b>	
Anastasia IVANOVA	HSE, St. Petersburg, Russia
Svetlana KRIVOKHIZH	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>Bullying, Weight and Body Image: Russian Case</b>	
Maria MIRONOVA	HSE, St. Petersburg Russia

<b>11 Ноября</b> <b>11:00 – 13:00</b>	<b>1-В. Молодежный форум [RUS]</b> <b>Модератор: Дмитрий АРКАТОВ, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>Продовольственная безопасность стран Центральной Африки и ее зависимость от изменения климата</b>	
Валерия КУЧИНСКИ	НИУ ВШЭ, Москва. Россия
<b>Влияние торговых барьеров в международной торговле на экономическую дискриминацию женщин (на примере Индии)</b>	
Наталья ГРИГОРЬЕВА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Ирина МЕДВЕДКОВА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Борьба с насилием в отношении женщин в России: опыт волонтерства</b>	
Екатерина БЕМЛЕР	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург. Россия
<b>Ближний Восток в проекте «Пояс и путь»: взгляд СМИ Китая и Саудовской Аравии</b>	
Кирилл КРАВЦОВ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
Алена КОМЕЛЕВА	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
<b>Политическая субъектизация женщин в современном американском ТВ-сериале: Случай «Игры престолов»</b>	
Виктория АПАЛЬКОВА	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
<b>Стратегия социокультурной интеграции китайских мигрантов в современное российское общество</b>	
Елена ЗАИКИНА	Алтайский государственный университет, Россия

<b>11 November</b> <b>11:00 – 13:00</b>	<b>1-C. Youth Forum [ENG]</b> <b>Moderator: Nikita ZUBAREV, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Between anxiety and fear: strategic narratives of German ontological security in international relations with Russia</b>	
Elizaveta DOROFEEVA	HSE University, St. Petersburg, Russia
<b>Securitization of Islamism in Contemporary France</b>	
Maria ZHELEZNOVA	HSE University, St. Petersburg, Russia
<b>State Innovation Organizations and their Legitimation in Authoritarian Regime: the Case of Six Russian Development Institutions</b>	

Artur BARANOV	HSE University, St. Petersburg, Russia
<b>Cyber violence in Japan and features of its media coverage</b>	
Milana KOLEVA	HSE, Moscow, Russia

## Session 2. 14:05 – 16:00

<b>11 November</b> <b>14:05 – 16:00</b>	<b>2-A. Academic and Educational Policies [ENG]</b> <b>Moderator: Larisa SHPAKOVSKAYA, Sociological Institute of the RAS, Russia</b>
<b>The Promises and Pitfalls of Self-Regulated Learning Interventions in MOOCs</b>	
Ksenia VILKOVA	HSE, Moscow. Russia
<b>Academic Freedom Target Populations</b>	
Elizaveta POTAPOVA	HSE, St. Petersburg. Russia
<b>Early career gender wage gaps among university graduates in Russia</b>	
Margarita KIRYUSHINA	HSE, Moscow, Russia
Victor RUDAKOV	HSE, Moscow. Russia
Hugo FIGUEIREDO	University of Porto, Portugal
Pedro N. TEIXEIRA	University of Porto, Portugal

<b>11 Ноября</b> <b>14:05 – 16:00</b>	<b>2-В. Неравенство регионов и эффективность региональных политик [RUS]</b> <b>Модератор: Леонид ЛИМОНОВ (НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия)</b>
<b>Акценты региональной политики в условиях центро-периферийной модели пространственного развития</b>	
Евгения КОЛОМАК	ИЭОПП, Новосибирский государственный университет, Россия
<b>Региональные политики противодействия пандемии: опыт сравнительного анализа.</b>	
Ирина ТУРГЕЛЬ	Уральский федеральный университет, Россия
<b>Вынужденная децентрализация в России в условиях пандемии: оценка и перспектива сохранения</b>	
Владимир КЛИМАНОВ	РАНХиГС, ИРОФ, Россия
<b>Подходы к оценке эффективности политик снижения региональных неравенств</b>	
Марина НЕСЕНА	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия, МЦСЭИ «Леонтьевский центр», Россия
Леонид ЛИМОНОВ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия, МЦСЭИ «Леонтьевский центр», Россия

<b>11 November</b> <b>14:05 – 16:00</b>	<b>2-C. Situating gender equality and diversity in Japan: A legal and socio-economic discussion [ENG]</b> <b>Moderator: Deborah GIUSTINI, HSE, Moscow, Russia</b>
<b>Inequality and Japanese Law</b>	
Giorgio F. COLOMBO	Nagoya University, Japan
<b>Why does Japan make it so hard for women to succeed?</b>	
Deborah GIUSTINI	University of Leuven, Belgium
<b>Double discrimination: Non-Cisgender women struggle to shine</b>	
Marta FANASCA	University of Leuven, Belgium

<b>11 Ноября</b> <b>14:05 – 16:00</b>	<b>2-Д. Институциональный дизайн и региональная политика [RUS]</b> <b>Модератор: Андрей СТАРОДУБЦЕВ, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>Политическая субъектность этнорегиональных автономий Соединенного Королевства в условиях постбрексита: акторы, стратегии, механизмы</b>	
Сергей ШЕИН	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Михаил ГРАБЕВНИК	Пермский государственный национальный исследовательский университет, Россия
<b>Национальное строение в многонациональных государствах: к сравнительному анализу российских регионов</b>	
Адам ЛЕНТОН	Университет Джорджа Вашингтона, США

**Слабое устойчивое развитие / сильное устойчивое развитие на постсоветском пространстве: источники социально-экономического неравенства в регионах Каспия.**

Илья ЕРМОЛИН	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
Павел СУВОРКОВ	НИУ ВШЭ, Москва, Россия

### Session 3. 16:05 – 18:00

<b>11 Ноября 16:05 – 18:00</b>	<b>3-В. Собрание российского отделения RSA [RUS]</b> <b>Модератор: Леонид ЛИМОНОВ (НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия)</b>
------------------------------------	---

<b>11 November 16:05 – 18:00</b>	<b>3-C. Youth on the Go [ENG]</b> <b>Moderator: Elena OMELCHENKO, Yana KRUPETS (HSE, St. Petersburg, Russia)</b>
<b>«(A)political nature of youth scenes: what youth can tell us about the political in the 21<sup>st</sup> century</b>	
Ivan GOLOBOV	University of Bath, United Kingdom
<b>Growing up in a city: resources inequality between generations X and Y</b>	
Alena KRAVTSOVA	HSE, St. Petersburg, Russia
Evgeniia KUZINER	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>A “sense of place” or a “call of duty”: discussion on youth educational migration in Russia</b>	
Elena OMELCHENKO	HSE, St. Petersburg, Russia
Natalia CHERNYSHYOOVA	HSE, St. Petersburg, Russia
Zhang YUXIN	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>Re-making a ‘failed’ masculinity: working-class young men, breadwinning and morality in contemporary Russia</b>	
Charlie WALKER	University of Southampton, United Kingdom
<b>Surviving COVID-19: changes, challenges and opportunities for young craft entrepreneurs in St. Petersburg</b>	
Yulia EPANOVA	HSE, St. Petersburg, Russia
Yana KRUPETS	HSE, St. Petersburg, Russia
Alina MAIBORODA	HSE, St. Petersburg, Russia

<b>11 November 16:05 – 18:00</b>	<b>3-D. Round Table Discussion “Breaking the vicious circle of corruption and inequality” [ENG]</b> <b>Chair: Alina MUNGIU-PIPPIDI, professor of Democracy Studies at the Hertie School of Governance in Berlin, Chair of the European Research Centre for Anti-Corruption and State-Building (ERCAS)</b>
How does corruption influence equality and how does it affect people's beliefs about the legitimacy of rules and institutions? May anticorruption measures decrease economic inequality and gender inequality and help to achieve sustainable development goals? How do the current anticorruption tools promoted by the international community perform in achieving these results? Whether the promotion of good governance and anticorruption is worth doing at all? How to evaluate the effectiveness of anticorruption efforts? These problems are in focus of the round table. We plan to involve researchers, practitioners, and public officials in the discussion.	

**12 November 2021 (Friday)**

**Session 4: 10:00 – 12:00**

<b>12 Ноября 10:00 – 12:00</b>	<b>4-A. Образовательная политика и неравенство – 1 [RUS]</b> <b>Модератор: Анна ТЕМКИНА, Европейский университет в Санкт-Петербурге, Россия</b>
<b>Гендерное неравенство в российской науке: библиометрический анализ</b>	
Марина ПИЛКИНА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Всероссийская олимпиада школьников как способ создания образовательного неравенства</b>	
Светлана ЧЕРНЕНКО	НИУ ВШЭ, Москва, «Ассоциация победителей олимпиад», Россия.
Ксения РОМАНЕНКО	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Математика не для девочек? Исследование влияния образовательных платформ на развитие мышления роста младших школьников</b>	
Юлия ГЕРАСИМОВА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Валерия ЕРШОВА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Анастасия КАПУЗА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Женщины меньше работают по вечерам: результаты анализа логов онлайн-школы английского языка</b>	
Анастасия КАПУЗА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
София ДОКУКА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Елизавета СИВАК	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Михаил СВЕРДЛОВ	SkyEng, Россия
Тимофей ЯЛОВ	SkyEng, Россия
<b>Риски неравенства в секторе внешкольного образования в постсоветских странах</b>	
Иван ИВАНОВ	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Сергей КОСАРЕЦКИЙ	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Кейс Новой Москвы: как изменились школы в результате присоединения муниципалитетов к столице</b>	
Ксения АДАМОВИЧ	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Анастасия КОТЛИКОВА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия

<b>12 November 10:00 – 12:00</b>	<b>4-B. Roundtable Discussion “European and Russian Response to Pandemic 2020 / 2021” [ENG]</b>
	<b>Chair:</b> Jolita PONS, Head of the Political section of the European Union Delegation to Russia <b>Moderator:</b> Vera AGEEVA, Associate professor, Deputy Head, Department of Political Science and International Relations, HSE-St.Petersburg

In partnership with: European Union Delegation to the Russian Federation

**Chair:** Jolita PONS, Head of the Political section of the European Union Delegation to Russia

**Moderator:** Vera AGEEVA, Associate professor, Deputy Head, Department of Political Science and International Relations, HSE-St. Petersburg

**Participating diplomats:**

Deputy head of mission of German Consulate Ms Ute KATZSCH-EGLI;

Consul General of Cyprus Koriakis POGIATZIS;

Consul for Social Affairs and Health Care of the Finnish Consulate Ms Paula KARPPINEN;

Consul General of Slovakia Mr. Igor DERCO;

Commercial Consul of the Czech Republic Mr. Lubos LASTUVKA;

Consul General of Norway Richard SCARBOROUGH;  
Acting Consul General of Belgium Olivier DANENBERG;  
Consul General of Netherlands Carl PEERSMAN;  
Consul General of Latvia Kristaps BRUSBĀRDIS.

10:00 – inauguration speech by Vera Ageeva, associate professor, Deputy Head, Department of political Science and IR, HSE in St.Petersburg

Section 1. European response to the pandemic

10:02 – greeting speech by Jolita Pons, Head of the Political section of the European Union Delegation to Russia

10:17 – Consul General of Norway Richard Scarborough

10:24 - Consul General of Cyprus Kiriakos Pogiatzis

10:31 -Q&A

Section 2. Russian response to the pandemic

10:50 – Sergei GURIEV, economist (Sciences Po Paris): Economic aspects of the pandemic in Russia (online)

10:57 – Ella PANAYAKH, sociologist (St. Petersburg): Russian society during the pandemic (online)

11:04 –Anton RASSADIN, Chair of the AEB North-Western Regional Committee: Pandemic & business in Russia

11:11 - Maria ZHELEZNOVA, HSE student: Youth and pandemic in Russia

11:18 – Stanislav TKACHENKO, economist, Saint Petersburg State University: Russia and its Eurasian partners during the pandemic

Section 3. Open discussion

11.25-11.55 11:55 – wrapping up by Jolita PONS, Head of the Political section of the European Union Delegation to Russia

<b>12 November</b> <b>10:00 – 12:00</b>	<b>4-C. Welfare and Healthcare Policies [ENG]</b> <b>Moderator: Daria KHODORENKO, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Covid-19 vaccination and the burden of digital technology: A case study of urban poor women in Kolkata, India</b>	
Dutta CHANDRANI	Independent researcher, India
<b>Assessment of Tribal Health Inequality in North-East India: Bridging the Gap and a Roadmap for the Future</b>	
Malakar KOUSIK DAS	Central University of Haryana, India
<b>On the role of culture in Chinese welfare institutions: the case of healthcare</b>	
Fatima FARAKHDUST	HSE, Moscow. Russia
<b>Shared Development Experience of Moderate Prosperity in All Respects</b>	
Jichao ZHI	Jilin University, China

<b>12 Ноября</b> <b>10:00 – 12:00</b>	<b>4-D. Неравенство и справедливость: теоретические аспекты [RUS]</b> <b>Модератор: Артемий МАГУН, Европейский университет в Санкт-Петербурге, Россия</b>
<b>Подход возможностей: от «справедливости как возможности» Амартии Сена до «кейпабилитаризма» Ингрид Робейнс</b>	
Dmitriy BALASHOV	НИУ ВШЭ, Москва. Россия
<b>Иригарэ, Брайдотти, Батлер: три решения проблемы гендерной субъективности в истории европейской философии</b>	
Екатерина ЧЕХАЧЕВА	СпбГУ, Россия
<b>Агонистическая демократия: Новые акценты в программах левых радикалов в борьбе с экономическим неравенством</b>	

Александра КУЗНЕЦОВА	Казанский Национальный Исследовательский Технологический Университет, Россия
Сергей Сергеев	Казанский Национальный Исследовательский Технологический Университет, Россия

**Session 5: 12:05 – 14:00**

<b>12 Ноября 12:05 – 14:00</b>	<b>5-А. Неравенство в образовании: Pro et Contra [RUS]</b> <b>Модератор: Наталья ЗАИЧЕНКО (НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия)</b>
<b>Как образовательные результаты «обеспечивают» неравенство участников?</b>	
Олег ЛЕБЕДЕВ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия, член-корреспондент РАО
<b>Школы Санкт-Петербурга и школы Эстонии: разнообразие неравенства?</b>	
Mati HEIDMETS	Таллинский университет, Эстония
<b>Как взрослые через образование преодолевают неравенство возможностей: межнациональные исследования</b>	
Natasha KERSH	University College London, United Kingdom
<b>Что думают родители о неравенстве возможностей в цифровом школьном образовании?</b>	
Ирина ПИСАРЕНКО	Санкт-Петербургский-государственный университет, Россия
<b>Как проявлять субъектность, не теряя объективности?</b>	
Дмитрий РУБАШКИН	Инновационный центр «Технологии современного образования», Россия
<b>Когда устойчивое неравенство в образовании- благо для участников образовательных отношений?</b>	
Наталья ЗАИЧЕНКО	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия

<b>12 November 12:05 – 14:00</b>	<b>5-B. The Challenges of the Pandemic [ENG]</b> <b>Moderator: Boris SOKOLOV, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Beliefs in Conspiracy Theories related to COVID-19 Pandemics among Russians: Qualitative Research</b>	
Liliya FAIZOVA	HSE, St. Petersburg. Russia
<b>Misinformation and support for censorship in the context of COVID-19 under autocracy</b>	
Aleksey ZAKHAROV	HSE, Moscow. Russia
Denis IVANOV	HSE, Moscow. Russia
<b>No wind, no waves: the analysis of stringency evolution between COVID-19 waves and regimes in post-Soviet space</b>	
Bogdan ROMANOV	University of Tartu, Estonia
<b>The Effects of COVID-19 Pandemic on Women's Economic, Social and Cultural Rights and China's Tentative Countermeasures</b>	
Hongfa WEI	Jilin University, China

<b>12 Ноября 12:05 – 14:00</b>	<b>5-С. Здравоохранение и доступная среда [РУС]</b> <b>Модератор: Ксения ЕРИЦЯН, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>«Почему я постоянно должна везде воевать?»: (не)доступный музей в нарративах незрячих посетителей</b>	
Екатерина ДОЛГОВА	НИУ ВШЭ, Москва. Россия
Никита БОЛЬШАКОВ	МСиАСИ, НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Работать сложно отказать: смысл работы в нарративах людей с инвалидностью и потенциальных работодателей</b>	
Наталья ЧЕРНЫШЕВА	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
Анастасия АНДРЕЕВА	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
Анна ТАРАСЕНКО	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
Чжан ЮЙСИНЬ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
<b>Неравенства в здоровье и психологические ресурсы личности в Европейских странах</b>	
Нина РУСИНОВА	Социологический институт, филиал Федерального научно-исследовательского социологического центра РАН. Россия
Вячеслав САФРОНОВ	Социологический институт, филиал Федерального научно-исследовательского социологического центра РАН

<b>12 Ноября</b>	<b>5-D. Региональное измерение социальной политики в России [RUS]</b>
<b>12:05 – 14:00</b>	<b>Модератор: Леонид ЛИМОНОВ, НИУ ВШЭ – Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>Региональные практики обеспечения доступа социально ориентированных НКО к бюджетным средствам</b>	
Андрей ЛАРИОНОВ	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Региональная дифференциация возраста выхода с рынка труда в России</b>	
Виктор ЛЯШОК	ИНСАП РАНХиГС, Россия
Елена Варшавская	НИУ ВШЭ, Москва, Россия

<b>12 November</b>	<b>5-E. Diversity and Inequality in Europe [ENG]</b>
<b>12:05 – 14:00</b>	<b>Moderator: Eduard PONARIN, HSE University, Russia</b>
<b>Polarization of gender role attitudes across Europe</b>	
Natalia SOBOLEVA	The Ronald F. Inglehart Laboratory for Comparative Social Research, HSE University. Russia
Vera LOMAZZI	University of Bergamo, Italy
<b>Measuring good relations between population groups – the case of Finland</b>	
Mannila SIMO	Simo Mannila Consulting, Finland
<b>Regional wage inequality and labour market dynamics in Sweden, 1991-201</b>	
Mikhail MARTYNOVICH	Lund University, Sweden
Andreas ERLSTRÖM	Lund University, Sweden
<b>Social Inequalities in the Baltic States</b>	
Aleksandra KUCZYNSKA-ZONIK	John Paul II Catholic University of Lublin, Poland

## Session 6: 15:05 – 17:00

12 November 15:05 – 17:00	6-B. How Russia Fits Into Global Processes: Political Participation, Urban Protests, Regional Responses to Pandemic [ENG]
	Moderator: Irina BUSYGINA (HSE, St. Petersburg, Russia)
	Discussant: Denis STREMOUKHOV (HSE, St. Petersburg, Russia)
<b>We are young: political participation of democratically oriented youth in Russia</b>	
Ekaterina POTAPOVA	RANEPA, Russia
<b>Cities “Dead” and “Alive”: The Calculus of Urban (Non)Protests in Russia</b>	
Irina BUSYGINA	HSE, St. Petersburg, Russia
Ekaterina PAUSTYAN	University of Bremen (Germany)
<b>Global Nuclear Governance and Russia</b>	
Olga MATZARINA	RANEPA, Russia
<b>Governors (Dis-)Approval in the Social Media during the Pandemic: What Matters?</b>	
Yury KABANOV	HSE, St. Petersburg, Russia

12 November 15:05 – 17:00	6-C. Diversity in Online Communication [ENG]
	Moderator: Reinhold KLIEGL, University of Potsdam, Germany
<b>The role of privacy concerns and propensity to make connections for online social capital</b>	
Yadviga SINYASVKSAYA	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>Which social media friends are true friends? Factors of emotional closeness in online friendship.</b>	
Larisa MARARITSA	HSE, St. Petersburg, Russia
Maxim TERPILOVSKY	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>Public Agenda Fragmentation Beyond Established Democracies: The Case of Russian Online Publics in 2017</b>	
Sergey PASHAKHIN	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>What Drives Perceptions of Foreign News Coverage Credibility? A Cross-National Experiment Including Kazakhstan, Russia, and Ukraine</b>	
Olessia KOLTSOVA	HSE, St. Petersburg, Russia
Kirill BRYANOV	HSE, St. Petersburg, Russia
et al.	
<b>Confirmation bias and professional news production engagement as factors of news credibility and accuracy of fake detection</b>	
Victoria VZYATYSHEVA	HSE, St. Petersburg, Russia

12 Ноября 15:05 – 17:00	6-Д. Экспертный круглый стол «Развитие женского лидерства и вовлечение молодежи в развитие бизнеса и промышленности» [RUS]
	Модератор: Алена ВАНДЫШЕВА (НИУ ВШЭ – Санкт-Петербург)
	Круглый стол посвящен обсуждению проблем в области устойчивого развития бизнеса, включая различные отрасли промышленности. В частности, будут рассмотрены проблемы обеспечения гендерного равенства и привлечения молодежи к реализации программ развития бизнеса и промышленных отраслей. Представители компаний, в том числе золотодобывающих, экспертного сообщества, исследователи поделятся мнениями в отношении указанных проблем и предложат пути их решения. Обмен «лучшими практиками» позволит участникам выстроить собственную стратегию достижения целей устойчивого развития и минимизации гендерного и возрастного дисбаланса.
Татьяна КАЗЕТОВА, директор по работе с персоналом компании «Полиметалл» «Как превратить диверсификацию и инклузию в конкурентное преимущество (на примере горнодобывающей отрасли)»	

Яна КРУПЕЦ, заместитель заведующего Центра молодежных исследований НИУ ВШЭ – Санкт-Петербург, «Молодые крафтовые предприниматели Санкт-Петербурга: превращая хобби в бизнес» (по итогам исследовательского проекта Центра молодёжных исследований)

Ирина ГАЙДА, директор Центра энергетики Московской школы управления «Сколково», «Мифы о роли женщин в экономике»

Наталья ИСАЕВА, вице-президент в международном банке, победитель премии «Лидеры России», «Гендерные стереотипы – враги или друзья на пути к успеху»

Юлия ЗАЕВА, генеральный директор технологического подразделения Shell Catalyst and Technologies в России и СНГ

Лидия ТИМКОВСКАЯ, основатель WOW Humans, эксперт в области лидерства и многообразия, организационный консультант

<b>12 Ноября 15:05 – 17:00</b>	<b>6-Е. Круглый стол «Неравенство в сфере культуры» [RUS]</b>
	<b>Модератор:</b> Маргарита КУЛЕВА, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия
Междисциплинарный круглый стол будет посвящен глобальный трансформациям, произошедшим с культурными институциями за последние 2 года вследствие ограничений, связанных с пандемией. Культурные институции по всему миру предложили ряд инновационных форматов, предлагающих новые способы доступа к искусству. Стала ли культура доступнее разных группам зрителей? Как изменились условия музеиного труда? Как стремительные инновации повлияют на будущее культуры? На эти и другие вопросы ответят социологи искусства, философы и кураторы из стран Европы и России	

## Session 7: 17:05 – 19:00

<b>12 Ноября 17:05 – 19:00</b>	<b>7-А. Образование и рынок труда [RUS]</b> <b>Модератор: Александр КУРЯЧИЙ, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>Образовательно-профессиональные траектории российских студентов первого поколения</b>	
Анастасия ЛУКИНА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Дмитрий КУРАКИН	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Зависит ли спрос на высшее образование от трендов на рынке труда? Межстрановой анализ</b>	
Марина ТЕЛЕЖКИНА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия

<b>12 November 17:05 – 19:00</b>	<b>7-B. Shared Neighborhoods and Borderlands in the Post-Soviet Area [ENG]</b> <b>Moderator: Anna TARASENKO (HSE, St. Petersburg, Russia)</b> <b>Discussant: Gleb YAROVOY (University of Eastern Finland, Finland)</b>
<b>Russia and Its Two “Shared Neighborhoods”</b>	
Irina BUSYGINA	HSE, St. Petersburg, Russia
<b>Instruments and methods of sustainable dialogue under conditions of non-regulated conflict (the example of Transnistria)</b>	
Nina SHEVCHUK	RANEPA, Russia
<b>New Mobility Inequality in the Pandemic: People versus Borders</b>	
Anna TARASENKO	HSE, St. Petersburg, Russia
Elena NIKIFOROVA	HSE, St. Petersburg, Russia

<b>12 November 17:05 – 19:00</b>	<b>7-C. Round Table Discussion “Online Communication, Post-Truth and Polarization” [ENG]</b> <b>Moderator: Olessia KOLTSOVA, Head of the Laboratory for Social and Cognitive Informatics, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
--------------------------------------	---

At this round table, we will discuss whether the internet, and especially social media and news media, are contributing to political and social polarization of modern societies and if it is indeed happening – what the mechanisms and the factors of this process are. We will also talk about the role of fake news producers, bot and troll accounts, and factories for political polarization and social division. The round table will be opened by short polemic presentations of four experts followed by a discussion with the audience.

Some of the questions to be also discussed:

- Relation of polarization to social, political, or cultural contexts (e.g. USA vs Europe vs Russia)
- Relation of polarization to deceptive/biased content: fakes produced to sew division vs rally-around-the-flag effect supported by uniformly biased media representations.
- Do echo chambers / filter bubbles / fragmented public spheres increase or decrease polarization?
- Tech affordances and policies and their role to reduce polarization and deceptive content spread

**Speakers:**

**Mobile Broadband Internet, Social Media and Polarization**

Sergey GURIEV, Sciences Po, France

**Cumulative deliberation and how it shapes polarization**

Svetlana BODRUNOVA, St. Petersburg State University, Russia

**Trolling as a Factor of Selective Online Avoidance**

Denis STUKAL, HSE University Moscow, Russia

**Social Media Bots in Online Communication: What Can We Learn From Data on Post-Truth and Polarization?**

Olga BAYSHA, HSE University Moscow, Russia

**12 November  
17:05 – 19:00**

**7-D. Author Meets Critics: *The Closure of the International System: How Institutions Create Political Equalities and Hierarchies* (Cambridge University Press, 2020) by Lora Anne Viola [ENG]**  
**Moderator: Daniela IRRERA (University of Catania, Italy) and Oleg KORNEEV (HSE, St Petersburg, Russia)**

**Author:** Lora Anne VIOLA, Free University of Berlin, Germany

Lora Anne Viola is Professor of Political Science at the Freie Universität Berlin's John F. Kennedy Institute. She received her PhD and MA degrees from the University of Chicago and her BA from Columbia University. In addition to *The Closure of the International System*, she has a forthcoming book titled *Trust and Transparency in an Age of Surveillance* and is co-editor of *Historical Institutionalism and International Relations: Explaining Institutional Development in World Politics* (Oxford University Press, 2016).

Her research has appeared in academic journals such as International Studies Quarterly and Review of International Studies. Her work has been the recipient of numerous awards, including ECPR's Hedley Bull Prize, ISA's Chadwick Alger Award, ISA's Diplomatic Studies Best Book Award, and APSA's Alexander George Award.

**13 November 2021 (Saturday)**

**Session 8: 10:00 – 12:00**

<b>13 November 10:00 – 12:00</b>	<b>8-A. Multiculturalism, Inclusion and Integration – 1 [ENG]</b> <b>Moderator: Oleg KORNEEV, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Unity Is Only Amongst Equals: A Case Study of Indian Gorkha and its prolonged Gorkhaland Demand</b>	
Anmol MUKHIA	HSE, Moscow. Russia
<b>Third-country migrants in the EU: exploring the impact of failed immigrant integration in the rise of radicalization and extremism</b>	
Hamid ALT-EL-CAID	Corvinus University of Budapest, Hungary
<b>Asylum Seekers and Migrants from the Mid-East and North Africa (MENA): Social Inclusion and Exclusion in the European Union and Russian Federation</b>	
Linda COOK	Brown University, USA; Higher School of Economics, Moscow
<b>The Effect of Inequality and Polarization on Democratic Stability</b>	
Valeria KONCHA	Kazakhstan

<b>13 Ноября 10:00 – 12:00</b>	<b>8-В. Лидерство, глобальная политика и экономическое развитие [RUS]</b> <b>Модератор: Андрей Щербак, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>Исторические факторы экономического развития стран Центральной Азии</b>	
Герман ГУЛЯМОВ	НИУ ВШЭ, Москва. Россия
<b>Лидерская рента и патронаж в повестке глобальной безопасности</b>	
Оксана КАРНАУХОВА	Южный федеральный университет. Россия
<b>Консерватизм vs. Модернизм: сравнивая стратегии энергетического перехода России и Саудовской Аравии</b>	
Дмитрий ГОНЧАРОВ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург. Россия
Борис ШАРОВ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург. Россия
<b>Культура, ценности и долгосрочное экономическое развитие</b>	
Диана ГУЛЯМОВА	НИУ ВШЭ, Москва. Россия

<b>13 November 10:00 – 12:00</b>	<b>8-C. The Challenges of Integration and Globalization [ENG]</b> <b>Moderator: Anna DEKALCHUK, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Promoting Minority Rights Protection during Eastern Europe's Accession Process: A Critique of EU Priorities</b>	
Hilary APPEL	Claremont McKenna College, USA
<b>Regional convergence in CEE before and after the Global Financial Crisis</b>	
Andreas WOERGOETTER	University of Technology, Vienna, Austria
Larisa SMIRNYKH	HSE, Moscow, Russia
<b>Why So Slow? National Determinants of Post-Socialist States' EU Accession Speed: Case of Albania and post-Yugoslavia</b>	
Aleksey SORBALE	HSE, St. Petersburg. Russia
<b>Diversity and Trends of World Development Models</b>	
Yeye LI	Jilin University, China
<b>Additionality of Pluralism and Unequal Development</b>	
Cheng WANG	Jilin University, China

## Session 9: 12:05 – 14:00

<b>13 ноября 12:05 – 14:00</b>	<b>9-A. «Как положение незащищенных групп может быть улучшено через третью миссию университета» [RUS]</b> <b>Модератор: Магдалена ГАЕТЕ, руководитель Проектно-учебной лаборатории «Управления репутацией в образовании», НИУ ВШЭ – Санкт-Петербург</b>
Четыре первые цели устойчивого развития связаны с качеством жизни: Повсеместная ликвидация нищеты во всех ее формах, Ликвидация голода, обеспечение продовольственной безопасности, улучшение питания и содействие устойчивому развитию сельского хозяйства, Обеспечение здорового образа жизни и содействие благополучию для всех в любом возрасте, Обеспечение всеохватного и справедливого качественного образования и поощрение возможности обучения на протяжении всей жизни для всех.	
Университет — это активный, живой организм, который оказывает влияние на окружающее нас общество, и может стать частью этого вызова. Университет для выполнения своей третьей миссии – социальной ответственности – должен развивать деятельность, состоящую из двух компонентов: во-первых, он должен стать ближе к сообществу и прислушиваться к его потребностям, чтобы участвовать и отвечать за свой окружения. Другая – попытаться оказать положительное влияние на внутренние заинтересованные стороны университета, такие как студенты, преподаватели и специалисты, чтобы включить их в этой миссии и показать, как развиваться через нее.	
Одним из способов достижения этой реальности в рамках университета является проект Service-Learning, или обучение служением, экспериментальный образовательный метод. Через него студенты участвуют в деятельности, направленной на удовлетворение реальных человеческих, социальных и экологических потребностей. И благодаря этой методологии университет делает шаг приближения к достижению Целей устойчивого развития ООН (ЦУР).	
<b>Спикеры:</b> Оксана АНИСТРАТЕНКО, заместитель генерального директора, Фонд Социальных Инвестиций Олег ПОПОВ, директор Центр Третьей Миссии ВШЭ Евгения ТУРТАПКИНА, проректор СФУ Павел ЗДОРОВЦЕВ, директор по развитию студенческого потенциала, ВШЭ Магдалена ГАЕТЕ, руководитель Проектно-учебная лаборатория «Управления репутацией в образовании»	

<b>13 November 12:05 – 14:00</b>	<b>9-B. Political Dynamics in Russia [ENG]</b> <b>Moderator: Stanislav SHKEL, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>The Discreet Charm of the Governors</b>	
Leonid POLISHCHUK      HSE, Moscow, Russia	
Maxim PESHKOV      HSE University, Moscow, Russia	
<b>Nationalist Attitudes as a Source of Electoral Support for the Party of Power in Russia</b>	
Nikita ZUBAREV      HSE, St. Petersburg, Russia	
<b>Political conflicts between governors and regional businesspeople in Russia: a case study</b>	
Denis STREMOUKHOV      HSE, St. Petersburg, Russia	
<b>Why mass protest movements fail? Evidences of the effect of inequality from the analysis of protest activity after the 2018 pension reform announcement in Russia</b>	
David AVAGIAN      HSE, St. Petersburg, Russia	

## Session 10: 15:05 – 17:00

<b>13 November 15:05 – 17:00</b>	<b>10-A. Multiculturalism, Inclusion and Integration – 2 [ENG]</b> <b>Moderator: Andras GAL, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>Para inglês ver? Of mimicry, underdevelopment and participation in Mozambique</b>	
Ana RIBEIRO	Independent scholar, Germany
<b>Diversity as a Social Capital: Essence of Azerbaijan's Policy of Multiculturalism</b>	
Rahim RAHIMOV	Baku International Multiculturalism Centre, Azerbaijan
<b>Consultations with Indigenous Peoples of Canada: A Study of the Crown's Reasoning</b>	
Oxana PIMENOVA	University of Saskatchewan, Canada
<b>Does the 'Tunnel Effect' Still Apply? Perceptions of Inequality and Social Mobility in the New Russia</b>	
Svetlana MAREEVA	HSE, Moscow, Russia
Ekaterina SLOBODENYUK	HSE, Moscow, Russia
Vasiliy ANIKIN	HSE, Moscow, Russia
<b>The Exploration of Women's Role</b>	
Jing LI	Jilin University, China

<b>13 Ноября 15:05 – 17:00</b>	<b>10-В. Неравенство в социальной политике [RUS]</b> <b>Модератор: Анна ТАРАСЕНКО, НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург, Россия</b>
<b>Сила слабых вопросов: устойчивость методологических недостатков в массовых опросах о преступности</b>	
Арсений ВЕРКЕЕВ	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург. Россия
<b>Эффективность механизмов гендерного равенства на рынках труда Сингапура и Японии: сравнительный анализ</b>	
Елизавета БАЛАНДИНА	НИУ ВШЭ, Санкт-Петербург. Россия
<b>Неравенство доступа к мерам по обеспечению детей полноценным питанием: роль нормативного регулирования</b>	
Елена ГОРИНА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Елена СЕЛЕЗНЕВА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
<b>Связь сексизма с насилием: результаты мета-анализа</b>	
Елена АГАДУЛЛИНА	НИУ ВШЭ, Москва, Россия
Андрей ЛОВАКОВ	НИУ ВШЭ, Москва, Россия

<b>13 November 15:05 – 17:00</b>	<b>10-C. The Internet and the Public Sphere [ENG]</b> <b>Moderator: Yury KABANOV, HSE University, St. Petersburg, Russia</b>
<b>The Internet as a Public Sphere: Determinants of Online Political Information Share (the case of Russia)</b>	
Polina GUSEVA	HSE, Moscow. Russia
<b>Public Reaction on Trade Sanctions in a Democratic Context: Evidence from Moldovan Wine Embargo</b>	
Denis IVANOV	HSE, Moscow. Russia
<b>Public Agenda Fragmentation Beyond Established Democracies: The Case of Russian Online Publics in 2017</b>	
Sergey PASHAHIN	HSE, St. Petersburg. Russia

## Session 11: 17:05 – 19:00

<b>13 November 17:05 – 19:00</b>	<b>11-C. Digital Divide and Digital Transformation [ENG]</b> <b>Moderator: Anna SANINA (HSE, St. Petersburg, Russia)</b>
<b>Diversity, Equity, and Equality in Public Service and Administration: Social, Policy, Attitude, and Substance; Roads Taken and Journeys to Continue</b>	
Ali FARAZMAND	Florida Atlantic University, USA
<b>Digital Transformation for resilient and inclusive urban growth</b>	
Raffaele GARERI	The Smart City Association, Italy
<b>Methods of assessing the digital readiness in Russia and across the globe</b>	
Evgeny M. STYRIN	HSE, Moscow, Russia
Eduard TITOV	HSE, Moscow, Russia
<b>Social inequality and the digital transformation: Theory, empirical evidence and implications.</b>	
Anna SANINA	HSE, St. Petersburg, Russia
Evgeniia KUTERGINA	ITMO University, Russia
Daria PIKALOVA	HSE, St. Petersburg, Russia